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گــروه علمی و آموزشــی-  
ربات هــای اجتماعــی می توانند در 
بسیاری از موارد مانند آموزش، یادگیری 
و مراقبت به ما کمک کنند. از آنجا که این 
ربات ها برای تعامل داشــتن با انسان ها 
طراحی شده اند، عملکرد آنها به گونه ای 
اســت که کار مــا را راحت کنند و این 
امر شــامل نحوه صحبت کردن آنها نیز 
می شــود. برخی از پژوهش ها نشــان 
می دهند که مردم دوست دارند ربات ها از 
لهجه یا گویش آشنا استفاده کنند.کاترینا 
کونه پژوهشــگر »دانشگاه پوتسدام«و 
پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: مردم 
به طور شــگفت انگیزی، احساسات 
متفاوتی را در مورد ربات هایی دارند که 
با یک گویش خاص صحبت می کنند. 
برخــی آن را دوســت دارند اما برخی 
دیگر زبان استاندارد را ترجیح می دهند. 
ایــن امر ما را به فکر فرو برد که شــاید 
موضوع فقط ربات نیست، بلکه مردم 
چنین ترجیحاتی را شــکل می دهند. 
عوامل زیادی بر ســطح راحتی افراد با 
ربات هــای اجتماعی تأثیر می گذارند. 
ربات ها زمانی بهترین عملکرد را دارند 
که قابل اعتمادتر و شایســته تر به نظر 
برســند و صدای گفتار مشابه انسان  به 
تحقــق یافتن این هدف کمک می کند. 
صدای گفتار با یک گویش یا یک زبان 
استاندارد می تواند بر قابل اعتماد بودن 
یا شایســتگی آن تأثیر بگذارد. استفاده 
کردن از زبان استاندارد اغلب به عنوان 
یک روش هوشمندانه تر تلقی می شود 

اما صحبت کردن به لهجه ای که دوستانه 
یا آشناست می تواند آرامش بخش باشد.

رباتی را تصور کنید که می تواند صحبت 
کردن خود را به یک گویش تغییر دهد. 
اکنون، آن ویژگی را که در تعامل شــما 
بــا یک ربات حیاتی تر اســت در نظر 
بگیرید. این ویژگی، احســاس کردن 
یک ارتباط مانند یک گفتگوی دوستانه 
در خانه ســالمندان است یا درک کردن 
آن به عنوان یک ارتباط شایســته مانند 
یک ســرویس که در آن زبان استاندارد 
اهمیــت دارد. پژوهشــگران بــرای 
آزمایــش تأثیر لهجه بر پذیرش ربات، 
۱۲۰ نفــر را که در برلین یا براندنبورگ 
زندگی می کردند، در یک نظرســنجی 
آنلاین مورد بررســی قرار دادند. آنها از 
شرکت کنندگان خواستند تا ویدیوهایی 
را تماشــا کنند که در آنها یک ربات با 
اســتفاده از صدای یک مرد به گویش 
اســتاندارد آلمانی یــا برلینی صحبت 

می کرد. این گویش متعلق به طبقه کارگر 
در نظر گرفته می شــود و گاهی اوقات 
رســانه ها آن را بــرای ایجاد یک حس 
غیررسمی و دوستانه به کار می گیرند.
کونه توضیح داد: گویش برلینی به طور 
کلــی برای بیشــتر آلمانی زبان ها قابل 
درک اســت؛ از جمله برای کسانی که 
بومی آلمان نیستند اما به این زبان تسلط 
دارند. دانشــمندان از شرکت کنندگان 
خواستند که قابلیت اعتماد و شایستگی 
ربات را مورد ارزیابی قرار دهند و یک 
پرسش نامه جمعیت شناختی را شامل 
سن، جنسیت، مدت زمان سکونت در 
برلیــن، میزان صحبت کردن به گویش 
برلینی و تعداد دفعات استفاده کردن از آن 
پر کنند. این نظرسنجی به طور خودکار 
نوع دســتگاهی را که شرکت کنندگان 
بــرای مشــاهده ویدیوها اســتفاده 
می کردند، ثبت می کرد. این دستگاه ها 
شامل تلفن، تبلت یا رایانه بودند.ارتباط 

واضحی بین قابلیت اعتماد و شایستگی 
وجود داشت. شرکت کنندگان به طور 
کلــی رباتی را ترجیــح می دادند که به 
زبان آلمانی اســتاندارد صحبت کند. 
با وجود این، شــرکت کنندگانی که با 
لهجه برلینی راحت تر بودند نیز گویش 
ربــات را ترجیــح دادند.کونه گفت: 
اگــر در صحبت کــردن با یک گویش 
خوب هستید، به احتمال زیاد به رباتی 
اعتماد خواهید کرد که به همان گویش 
صحبت می کند. شرکت کنندگانی که به 
جای رایانه از تلفن یا تبلت برای دیدن 
ویدیوها استفاده  کردند، به ربات هایی 
که به زبان آلمانی اســتاندارد صحبت 
کرده بودند، امتیــاز کمتری دادند. این 
موضوع ما را بدون شواهد واضح مبنی 
بر موافقت یــا مخالفت با این ایده رها 
می کند که افراد روبه روشده با چالش ها 
ممکن است با ربات های اجتماعی که به 
گویش آشنا صحبت می کنند، راحت تر 
باشند اما اگر یک ربات از زبان استاندارد 
استفاده  کند و برای مردم ضروری باشد 
که آن را به  عنوان یک ربات شایســته 
درک کنند، تعامل ممکن است به معنای 
به حداقل رســاندن بار شناختی مفید 
باشد.دانشمندان خاطرنشان کردند که 
صحبت کردن یا درک کردن یک گویش 
می تواند بخشی از هویت درون گروهی 
باشــد و به ربات ها امــکان دهد تا از 
تعصب درون گروهی استفاده کنند زیرا 
مردم تمایل دارند ربات هایی را ترجیح 

دهند که به نوعی شبیه به آنها هستند. 

گروه علمی و آموزشــی- مدیر 
ارشــد اجرایی تســلا اعلام کرد برای 
ساخت نسل جدید خودروهای برقی 
تسلا که قرار اســت از ۲۰۲۵ میلادی 
آغاز شــود، کارگران باید در خط تولید 
کارخانه تگزاس زندگی کنند و بخوابند.

او در جلسه مربوط به درآمد شرکت به 
سرمایه گذاران گفت: ما واقعا نیاز داریم 
مهندســان در خط تولید زندگی کنند. 
این یک کار روتین نیست و شیب تولید 
چالش برانگیز خواهد بود. ما عملا در 
خط تولید می خوابیم.البته این نخستین 
ساخت خودروها در مهلت های تعیین می شــوند در خطوط تولید بخوابند تا باری نیســت که کارگران تسلا مجبور 

شده، انجام شود.یکی از کارگران سابق 
تسلا در کارخانه فرمونت این شرکت 
به نشــریه ورج گفته بود کارگران پس 
از شیفت های ۱۲ساعته کف کارخانه 
می خوابند. ماسک نیز قبلا گفته بود در 
حالی که سه سال متوالی را در تأسیسات 
تولیدی تسلا سپری می کرد، زیر میزش 
می خوابید.بــه گفته وی نســل آینده 
خودروی تسلا، وســیله نقلیه برقی با 
 Reswoodقیمت مناسب با نام رمزی
اســت که از نیمه دوم ۲۰۲۵ میلادی در 
کارخانه گیگافکتــوری تگزاس وارد 

مرحله تولید می شود.

رباتهاییکهلهجهدارند،اعتمادبیشتریراجلبمیکنند

تولیدخودرویجدیدتسلاباشرایطخاصبرایکارگران

گروه علمی و آموزشی- وزارت 
آموزش و پرورش علاوه بر تشکل های 
دانش آمــوزی خود؛ یعنــی اتحادیه 
انجمن های اســلامی دانــش آموزان، 
بســیج دانش آموزی و سازمان دانش 
آموزی تشــکل های دیگری را هم به 
صورت مستقل و نیمه مستقل در کنار 
خود می بیند که عمده آنها با مشارکت 

معلمان تشکیل شده است.
در بســیاری از موارد تشکل های 
فرهنگیــان راه حل های کارشناســی 
زیادی را برای حل مشکلات نظام تعلیم 
و تربیت ارائه داده و بازخورد اقدامات 

معاونت ها و ســازمان های آموزش و 
پرورش در کف مــدارس را به اطلاع 
مســئولان نظام آموزشــی می رسانند.
در همین زمینه نمایندگان تشکل های 
فرهنگیان با رضامراد صحرایی دیدار و 
از چالش های نظام آموزشــی و راه حل 
هایی که به نظر تشکلشان قابل پیگیری 
است؛ گفتند. نماینده جمعیت اسلامی 
فرهنگیــان در این برنامــه اجرای رتبه 
بندی از سوی این دولت را قابل تقدیر 
دانســت و گفت: تــلاش می کنیم در 
تشکل ها برای اجرای رتبه بندی و تحقق 
انتظاراتی که از خودمان و از آموزش و 
پــرورش داریم؛ تلاش کنیم. انتخابات 
هم بزرگترین پشــتوانه هر ملت و هر 

نظام مثل نظام جمهوری اسلامی است 
و دشــمن هم به همین دلیل می خواهد 
نظام اســلامی این رأی مردم را نداشته 
باشــد. انتخابات را ذبــح کردن یعنی 
اختیار مردم را ســلب کردن و دشمن 
از این موضوع اســتفاده می کند. وی با 
بابیان اینکه معاونت پرورشی و اجزای 
آن مثل اتحادیه های انجمن های اسلامی 
دانش آمــوزان یا انجمن اولیا و مربیان 
ظرفیت های عظیمی اســت که باید از 
آنها اســتفاده کنیم؛ گفت: در انتخابات 
هم احزاب و گروه ها باید مورد حمایت 
باشند. انتخابات محل پاسداشت حزب 
اســت. در همه دولت ها کــه مدیران 
اجرایی هستند؛ مدیران موفق سابقه کار 

تشکیلاتی داشته و دارند.
توانمند سازی معلمان جدی 

گرفته شود
نماینده شــبکه معلمــان ایران 
)شما( در این جلسه گفت: ما در شبکه 
معلمان علاوه بر چهار مرکز دانشــگاه 
فرهنگیان، پس از شــهادت خانم فائزه 
رحیمی دانشــجو معلم ورودی سال 
۱۴۰۰ یک قرارگاه فرهنگی و جهادی 
را هم در دانشــگاه فرهنگیــان ایجاد 
کردیم؛ درخواســت ما این است که در 
توانمندســازی معلمان و آموزش های 
ضمــن خدمت که مخصوصــاً برای 
معلمــان اســتخدام شــده از طریق 
آزمون های ورودی )پذیرفته شــدگان 
مــاده ۲۸( لازم اســت؛ حتماً حضور 
در دوره هــا جدی گرفته شــود. مورد 
بعدی هم انتخابات است ما هم از هیچ 
کاندیدی حمایت نکرده ایم ولی برای 
انتخابات تلاش می کنیم.وی با اشــاره 
بــه لزوم گفتمان سیاســی و اجتماعی 
در دانشــگاه ها گفــت: می خواهیم در 
دانشــگاه فرهنگیان کرســی های آزاد 
اندیشی با حضور همه نظرات سیاسی 

و اجتماعی برگزار کنیم.
برخلاف نظر وزیــر، بدنه 
آموزش و پرورش همچنان مرکز 

گرا است
نماینده سازمان معلمان ایران هم 
در این برنامه با طرح این ســوال که آیا 
آموزش و پرورش همچنان روی ریل 
توســعه و کارآمدی اســت؛ گفت: آیا 
آمــوزش و پرورش در مســیر ارتقای 
عدالت و کیفیت آموزشــی موفق بوده 
است؟وی با بیان اینکه پاسخ به بسیاری 
از این دست پرسش ها منفی است؛ گفت: 
ریشه این ناکارآمدی ها به مدیریت ها بر 
می گردد. رویکردها و سیاست ها عمدتاً 
ستاد محور، دستورالعمل محور و گاهی 
امنیتی است. شما با برگزاری این جلسه 
تشکل ها را فرصت را قدر دانستید و به 
تشکل ها بها دادید اما در بدنه آموزش و 
پرورش این حضور گروه ها را فرصت 

نمی دانند. امیدواریم جای کنشگران و 
محققان در چنین جلســاتی باشد نه در 
کمیته ها و جلسات حراستی یا خدایی 

نکرده در زندان و بازدداشت ها.
بیشــتر دانــش آمــوزان از تأثیر 
امتحانــات نهایی بر نتیجــه ورود به 
دانشــگاه و از اینکه چنــد بار فرصت 
آزمون دارند راضی اند و فقط از برخی 
تدابیر ضعیــف در برگزاری امتحانات 

نهایی نگران هستند.
نماینده ســازمان معلمــان ایران 
گفت: تشکل ها باید با هویت مشخص 
خود حاضر باشند تا بتوانیم با هم گفت 
و گو کنیم، همه تشکل ها معتقدند برای 

حل مشــکلات نظام آموزشی بودجه 
آموزش و پرورش باید افزایش پیدا کند. 
صدا و ســیما بودجه سه برابر می شود؛ 
ولی بودجه آموزش و پرورش تغییری 

نمی کند.
صنــدوق ذخیره فرهنگیان 
سه مشــکل ماهیتی مشارکتی و 

مدیریتی دارد
وی بــا بیان اینکه صندوق ذخیره 
فرهنگیان سه مشکل ماهیتی مشارکتی 
و مدیریتی دارد؛ گفت: ماهیت صندوق 
ذخیــره فرهنگیان به علت عدم تدوین 
اساسنامه نامشــخص است؛ مدیریت 
صنــدوق ذخیره غیرشــفاف و دارای 
اشکالات ســاختاری است و صندوق 
از عدم مشــارکت معلمان و صاحبان 
ســهام خود نیز رنج می بــرد. نماینده 
مجمع فرهنگیان ایران اســلامی هم در 
این جلسه با بیان اینکه مسئله اساسی ما 
اعتبار و ارزش آموزش و پرورش است؛ 
گفت: مخاطــب آموزش و پرورش نه 
فقط دانش آموزان که حدود ۵۰ میلیون 
نفر است. باید به اندازه اهمیت وزارت 

آموزش و پرورش، نظام تعلیم و تربیت 
اثر بخشــی لازم را هم در جامعه داشته 

باشد.
آمــوزش و پــرورش نباید 
حیاط خلــوت نمایندگان مجلس 

باشد
وی بــا بیان اینکــه گفتمان دهه 
هشــتادی ها با گفتمان گذشته متفاوت 
اســت؛ گفت: باید به این نسل جدید 
و رفتارهای آن توجه کارشناسی شود؛ 
نباید کارشناســان آموزشــی با رابطه 
انتخاب شوند؛ آموزش و پرورش نباید 
حیاط خلوت نمایندگان مجلس باشد. 
پســت های تخصصی و کارشناسی با 

تغییر دولت عوض نشــوند.یک معلم 
شیمی نماینده دیگر مجمع فرهنگیان 
ایران اسلامی بود که گفت: بیشتر دانش 
آموزان از تأثیر امتحانات نهایی بر نتیجه 
ورود به دانشگاه راضی هستند؛ آنان از 
اینکه چند بار فرصت آزمون برای ورود 
به دانشگاه را دارند راضی هستند فقط از 
برخی ناهماهنگی ها و تدابیر ضعیف در 
برگزاری امتحانات نهایی نگران هستند. 
نماینده کانون فرهنگیان شاهد و ایثارگر 
هم در این جلسه گزارشی از مجموعه 
اقدامــات مجموعه خــود برای تأمین 

نیازهای معیشتی فرهنگیان ارائه کرد.
معلــم چهل ســاله نباید در 

آموزش و پرورش جذب شود
نماینــده کانون تربیت اســلامی 
هم در این جلســه از استخدام معلمان 
با آزمون استخدامی انتقاد کرد و گفت: 
معلــم چهل ســاله نبایــد در آموزش 
و پــرورش جذب شــود. باید مراکز 
دانشــگاه فرهنگیــان و مراکز تربیت 
معلم بیشــتر شود. وی با اشاره به اینکه 
پرداخت بــه نیروهای حق التدریس و 

پرداخت پاداش خدمت فرهنگیان باید 
مورد توجه قرار گیرد؛ گفت: نباید همه 
انتقــادات را متوجه این دولت کرد. چه 
کسی ســند تحول را معطل گذاشت. 
چه کسانی صندوق ذخیره فرهنگیان را 
به آن روز انداختند. ســند تحول امروز 
در کف مدرسه نیست که انتظار داشته 
باشیم مدرسه مهم باشد. اجرای این سند 
چندین ســال معطل مانده بوده است. 
نماینده جمعیت معلمان جهادی هم در 
این مراســم گفت: اینکه همه تشکل ها 
با همه سلایق سیاسی و اجتماعی اینجا 
صحبت کنند موضوع خوبی است. باید 
از وزیــر آموزش و پرورش تقدیر کرد 

که نگاه وزارتخانه را از ستاد به مدرسه 
تغییر داده است.

فرهنگیــان  تشــکل های 
تلاش کنند کمیســیون آموزش 
و پرورش مجلــس را در اختیار 

بگیرند
وی بــا بیان اینکه شــخص وزیر 
هدفش را تمرکز زدایی گذاشته ولی چرا 
باید معاون وزیر صدها دستورالعمل به 
استان ها بدهد؛ گفت: چرا اختیار برخی 
امور اســتانی را به مســئولان استان ها 
واگــذار نمی کنیــم. نماینده جمعیت 
معلمان جهادی با طرح این سوال که چرا 
تشکل های فرهنگیان تلاش نمی کنند 
کمیســیون آموزش و پرورش مجلس 
را در اختیــار بگیرند؛ گفت: ما در همه 
ادوار مجلــس، نماینده ای از فرهنگیان 
داشتیم ولی این افراد به جای حضور در 
کمیسیون آموزش مجلس، ترجیح دادند 
عضو کمیســیون هایی مثل کمیسیون 
انرژی مجلس شوند.همچنین نماینده 
فرهنگیــان جوان هم در این نشســت 
خطاب به صحرایی گفت: سوال ما این 

است که آیا پس از رفتن شما از دانشگاه 
فرهنگیــان، این دانشــگاه فرهنگیان 
همچنان بر همان مسیر حرکت می کند؟ 
در مجموعه وزارت آموزش و پرورش 
هم در ابتدا شــاهد جوان گرایی بودیم 
اما مدتی است می بینیم توجه به جوان 

روندی سینوسی به خود گرفته است.
این معلم جوان تاکید کرد: ما باید 
کنشگر باشیم نه واکنشگر؛ ما نباید شاهد 
تعلل باشــیم. در مجموع باید بگوییم 
میزان موفقیت آمــوزش و پرورش در 
تمــام اعصارش این بوده که توانســته 
اســت مســاله خود را تبدیل به مساله 
اجتماعی کند و ما هم باید موضوعات 
خود را با توجه به جامعه و قشــر جوان 

حل کنیم.
کدام یــک از انتقادات مطرح 
شــده؛ مشــکل جدید آموزش و 

پرورش است؟
پس از صحبت هــای نمایندگان 
تشــکل های فرهنگیــان، رضــا مراد 
صحرایی در سخنانی با بیان اینکه وقتی 
نقد می کنیم هم بایــد هر چه واقعیت 
است نشــان دهیم؛ گفت: من ۳۳ سال 
است که معلم هســتم و از دانشسرای 
تربیت معلم هم مدرکم را گرفته ام. نظام 
آموزش و پرورش واقعاً نمره زیر پانزده 
نگرفته اســت. اما حیرت آور است که 
تأثیــر آن پنج نمره، بســیار گران بار تر 
از آن پانزده نمره بوده اســت.صحرایی 
با اشاره به اینکه بسیاری از شما تجربه 
زیادتــری از من دارید و برخی هم هم 
سن و ســال فرزند من هستید؛ گفت: 
واقعاً کدام مشکل ما جدید است؟ همه 
مشکلات و چالش های ما از قدیم بوده 
اســت. ما در اســناد تاریخی داریم که 
در ســال ۱۳۲۰ نظام آموزشی کشور با 
مشــکل کمبود معلم و اصرار بر به کار 
گماردن ســریع محصلان تربیت معلم 
از همان زمان وجود داشته است. وزیر 
آموزش و پــرورش گفت: از خودم و 
شــما می خواهم دنبال راه حل های نخ 

نما شده نرویم.

آنچه در جلسه نمایندگان تشکل های فرهنگیان با صحرایی گذشت؛

از مشکلات صندوق ذخیره تا لزوم توجه 
به امتحانات نهایی

نمایندگان تشکل های فرهنگیان در دیدار با وزیر آموزش و پرورش از مهم ترین چالش ها و دغدغه های خود 
در مسائل نظام آموزشی سخن گفتند.

ما باید کنشگر باشیم نه واکنشگر؛ ما نباید شاهد تعلل باشیم. در مجموع باید بگوییم میزان 
موفقیت آموزش و پرورش در تمام اعصارش این بوده که توانسته است مساله خود را تبدیل 
به مساله اجتماعی کند و ما هم باید موضوعات خود را با توجه به جامعه و قشر جوان حل کنیم.

زهـرا رضایـی نژاد
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گــروه علمی و آموزشــی- 
مدیرکل دفتر آموزش عالی غیر دولتی 
وزارت علوم گفت: به علت تعدد مراکز 
آموزش عالی غیردولتی، هیچ استقبالی 
برای تاسیس موسسات آموزش عالی 

غیردولتی وجود ندارد.
»سیدرسول عمادی« مدیرکل دفتر 
آموزش عالی غیر دولتی وزارت علوم 
در مورد تاســیس موسسات آموزش 
عالی غیردولتی توضیح داد: تاســیس 
موسسات در دو بخش انجام می شود؛ 

یک بخش تاسیس موسسات آموزش 
عالی غیردولتی است که اکنون به علت 
تعــدد مراکز آموزش عالی غیردولتی، 
هیچ استقبالی برای تاسیس موسسات 
آموزش عالی غیردولتی وجود ندارد، 
اما اگر فردی بخواهد موسسه آموزش 
عالی آزاد راه اندازی کند، می تواند در 
سامانه مجوز که مربوط به وزارت علوم 
است وارد شود و در همان بستر تمامی 
شرایط و مدارک مورد نیاز قابل مشاهده 

است. 

مدیرکل دفتر آموزش عالی غیر 
دولتی وزارت علوم در پاســخ به این 
ســوال که در مورد واحدهای آموزش 
عالی غیردولتی که منحل شده است آیا 
مشــکلی برای مدارک تحصیلی فارغ 
التحصیلان این موسســات آموزشی 
پیش می آید؟ اظهار کرد: هیچ مشکلی 
برای مدارک تحصیلی این دســته از 

تحصیل کرده ها ایجاد نمی شود. 
به همین منظور گروه حل و فصل 
مسائل آموزشی در مجموعه آموزش 

عالی غیر دولتی وزارت علوم را داریم 
که حل و فصل مســائل آموزشــی و 
دانشــجویی و دانش آموختگی را در 
کمترین زمان انجام می دهد و مسئولیت 
موضوع را برعهده دارد و پرونده های 
دانشــجویان را به مراکز مقصدی که 
دانشجو می تواند تحصیلش را آنجا به 
اتمام برساند و موسسات آموزش عالی 
غیردولتی بزرگتری هم هستند ارسال 
می کنند و مدرک در مراکز آموزشــی 
مقصد صادر می شود و برای هیچ کس 

مشکلی ایجاد نمی شود. 
عمــادی افــزود: نکتــه مهــم 
اطلاع رسانی به موقع به دانشجویانی 
است که قبلا در موسسات غیردولتی که 
اکنون منحل شده اند، تحصیل کرده اند، 
این دانشــجویان پس از اطلاع رسانی 
بایــد پیگیر انتقال پرونده هایشــان به 
دانشــگاه مقصد شــوند و ما از طریق 
وزارت علوم این کار را انجام می دهیم. 
مدیــرکل دفتر آمــوزش عالی 
غیر دولتی وزارت علــوم در ادامه در 

خصوص تعداد دانشــجویانی که هم 
اکنون در موسســات آمــوزش عالی 
غیردولتی کشور تحصیل می کنند نیز 
اظهار کرد: حدود ۳۰۰ هزار دانشــجو 
در مقاطع مختلــف در حال تحصیل 

هستند. 
عمــادی در بخــش دیگری از 
ســخنانش در مورد اعتبــار مدارک 
تحصیلــی موسســات غیردولتــی 
اظهار کرد: اعتبار مــدارک ما کاملا با 
دانشگاه های دولتی هم خوان است و 

مهر وزارت علوم دارد. دانشکده هایی 
که حوزوی و دانشــگاهی هستند نیز 
چنین شــرایطی دارند مانند دانشگاه 
ادیان و مذاهــب، المصطفی و… که 
همه ســطوح تحصیلی را بــا اعتبار 

وزارت علوم پوشش می دهند. 
مدیــرکل دفتر آمــوزش عالی 
غیردولتــی وزارت علــوم در مورد 
کارگروه های اخلاق علمی که تمامی 
دانشــگاه ها ملزم بــه عضویت در آن 
هســتند، بیان کرد: این بــه معاونت 

پژوهشی مربوط اســت؛ در مقررات 
یکپارچه آموزشی این بحث صراحت 
دارد و در آیین نامه جدید هم آمده است 
و اگر تخلفی صورت بگیرد توســط 
کارگروه اخلاق علمی، در چارچوب 

ضوابط با آن برخورد می شود. 
مجازات متخلفان نیز متناســب 
با ســطح تخلفی که مرتکب شده اند، 
اعمال می شود و حتی تا اخراج و باطل 
کردن مدرک نیز امکان برخورد با افراد 

وجود دارد.
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